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يتمثل الهدف الرئيسي من هذا البحث في دراسة ظاهرة هروب العمالة الوافدة في المملكة العربية السعودية عن كفلائهم لمعرفة الأسباب والدوافع . وقد تم في الفصل الأول من هذا البحث تحديد موضوعه ، وأهدافه ، وتساؤلاته ، وأهميته على المستوى العلمي ، والنظري ، والعملي ، والاستراتيجي ، والتخطيطي ، كما تم التعريف بأبرز المفاهيم المستخدمة فيه، وتتبع معانيه من الناحية اللغوية ، والاصطلاحية .

 وكذلك استعراض مفهوم العمل عبر التاريخ الإنساني ، وأبرز الاتجاهات النظرية المتصلة بموضوع البحث ، والدراسات ، والبحوث التي تناولت موضوع البحث سواء بشكل مباشر أو غير مباشر .

وفي ضوء ما تمت مراجعته من نظريات وأدبيات ، تحددت الإجراءات المنهجية المتبعة لتنفيذ البحث ، للإجابة على تساؤلاته وتحقيق أهدافه . حيث يعتمد هذا البحث على المنهج الوصفي لمجتمع البحث المتمثل في جميع العمال الهاربين عن كفلائهم ، والمودعين في مكاتب إدارات الوافدين في كل من الرياض ، وجدة ، والدمام ، في فترة جمع البيانات ، والتي امتدت من 6/10/1425هـ حتى 30/2/1426هـ . 

أما بيانات البحث فقد تم الحصول عليها من مصادر متنوعة ، ومتعددة لتفي بالجوانب والأبعاد المختلفة التي يدور حولها البحث . ومنها بيانات تم جمعها من الكتب الإحصائية الصادرة من وزارة الداخلية خلال العشر سنوات الممتدة من 1411 – 1420هـ ، ومنها ما تم جمعه من الإحصاءات الصادرة من المديرية العامة للجوازات ، وأخرى من مركز أبحاث مكافحة الجريمة بوزارة الداخلية . أما ما يخص البيانات الخاصة بأسباب هروب العمال فقد جمعت عن طريق استخدام أداة بحث ( استبانة ) احتوت على عدد من الأسئلة المتعلقة بتساؤلات البحث واستخدم أسلوب التوزيع المباشر لجمعها.

ولتحليل بيانات البحث استخدمت الإحصاءات الوصفية المتمثلة في التكرارات والنسب المئوية ، إضافة إلى عرض البيانات في العديد من الرسوم البيانية .

وكشفت نتائج البحث إن ظاهرة هروب العمالة في المملكة العربية السعودية في زيادة مستمرة ، وارتفاع مطرد خلال السنوات الأخيرة ، وأن لهذا الهروب العديد من الآثار السلبية على النواحي الأمنية ، والاقتصادية ، والثقافية . وإتضح أن معظم العمال الهاربين من الجنسيات الآسيوية ، تليهم الجنسيات العربية ، ثم الأفريقية ، وأن معظمهم من فئة الشباب ، وذوي المهن الدنيا ، وتغلب على معظمهم الأمية . كما تبين أن غالبيتهم من ذوي الدخول المنخفضة ، وأنهم حصلوا على تأشيرة الدخول للمملكة العربية السعودية عن طريق الشراء ، وأن معظم كفلاء العمال الهاربين من المواطنين الأفراد . كما كشفت الدراسة أن أهم أسباب الهروب كانت : محاولة تحسين الدخل ، عدم الراحة في العمل ، المعاملة السيئة من الكفيل ، طول فترة الدوام . يمكن الرجوع إليها في الفصل الرابع الذي يشتمل على نتائج البحث .

وتم تفسير النتائج ومناقشتها على ضوء الأطر والنماذج النظرية المتعارف عليها ، وفي ضوء البيانات الكمية ، والإحصائية المتوفرة، وفي ختام البحث وضعت بعض التوصيات ، والإجراءات المقترحة في ضوء تلك النتائج .
Abstract


The main objective of this research is to study the phenomenon of the run-away immigrant workers from their Kafils (sponsors) in the Kingdom of Saudi Arabia and to shed light on the underlying causes and motives of this phenomenon.


Chapter I has been devoted to identifying the research problem, its objectives,  questions and  significance at the different levels – the academic, the theoretical the practical, the strategic and the planning levels. The main concepts employed in this research have been defined and their linguistic and conventional meanings stated.


The concept of labor has been traced up across the human history; the main theoretical trends related to the topic and similar researches and studies that have  touched upon the topic of the research – directly or indirectly – have all been       

surveyed. 

In the light of the theoretical and literature reviews the appropriate procedures to execute the research in order to respond to its questions and realize its objectives have been specified. The research is based on the descriptive method for all its population as exemplified in all the run-away laborers from their Kafils (sponsors) and who were kept under custody at the immigrants’ administrative offices in Riyadh, Jeddah and Dammam during the period of collection of data, extending from 6-10-1425 to 30-2-1426 H. The data have been collected from various sources so as to respond to the different aspects of the research – from statistical records of the Ministry of Interior  during the ten years’ period extending from 1411 to 1420 H., from statistics issued by the General Directorate of Passports and others from the Anti-crime Research Center at the Ministry of Interior. The data investigating the causes and motives behind  running-away of workers from their contracted jobs have been obtained from a questionnaire that included items of relevance to the research questions and have been collected by using the technique of direct distribution. 


Analysis of the research data has been done through the use of descriptive statistics  exemplified in frequencies and percentages in addition to displaying  the data in a number of graph charts.


The research findings have revealed that the phenomenon of running-away of immigrant workers from their Kafils in the Kingdom of Saudi Arabia has been progressively increasing during the last years. This resulted in various negative effects:  on the security, the economic and the cultural levels.


It has also been shown that most of the run-away workers were from the Asian nationalities, these are followed by the Arab nationalities and then the Africans. It has been revealed that most of these workers were of the youth age-group who were illiterate and engaged in low-income jobs. They had purchased their entry visas to the Kingdom of Saudi Arabia. Most of the Kafils of these run-away workers were individual citizens.

The most important reasons and motives for the running-away of workers have revealed as: attempts to improve their incomes, lack of rest during working time, ill-treatment from their Kafils, and the extra-long working time. These reasons can be referred to in Chapter Four of the study which contains the research findings.

Interpretations and discussions of these findings have taken place in the light of the  conventional theoretical models and frame- works, the available quantitative and statistical data.


At the conclusion of the research a number of recommendations and procedures have been suggested. in the light of these findings.
